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اخبار
با حمايت بنياد سينمايی فارابی
»مجيد جوزانی« فيلم 

سينمايی »كمپين دختران« 
را می سازد

فیلم  اولین  جوزانی«  »مجید 
بلند سینمایی خود با نام »کمپین 
تهیه کنندگی  به  را  دختران« 
»علی سرتیپی« و با حمایت بنیاد 
دوربین  جلوی  فارابی  سینمایی 

می برد.
مجید  امتیاز،  گزارش  به 
بلند  فعالیت  اولین  درباره  جوزانی 
»کمپین  گفت:  خود  سینمایی 
اجتماعی  فیلم  یک  دختران« 
است  آیرونیک  طنزی  از  برخوردار 
و  استارت آپ ها  موضوع  به  که 
بیزینس اینترنتی می پردازد. در حال 
حاضر در مرحله پیش تولید هستیم 
اما با توجه به شرایط خاص پیش 
کار  در  که  تعهداتی  به  بنا  و  آمده 
با یک گروه حرفه ای پیش می آید، 
برای  را  دقیقی  زمان  نمی توان 
شروع فیلمبرداری تعیین کرد و با 
شرایط خاص شیوع کرونا همه چیز 
در هاله ابهام است. او افزود: با این 
وجود، امید می رود روند شیوع کرونا 
بتوانیم  ما  از سویی  و  یابد  کاهش 
کنیم  فراهم  گونه ای  به  را  شرایط 
گفته  به  بزینم.  کلید  شهریور  در 
جوزانی، »علی سرتیپی« تهیه کننده 
نویسنده  توحیدی«  »فرهاد  و 
دختران«  »کمپین  فیلمنامه 
هستند. جوزانی در خصوص نگارش 
تمام  نگارش  گفت:  نیز  فیلمنامه 
از  ای  مرحله  صرفا  و  است  شده 
بازنویسی آن مانده است که مربوط 
باید  که  است  بازیگر  انتخاب  به 
اساس  بر  تا  انتخاب شود  بازیگران 
بازنویسی کوچکی  به  ها  نقش  آن 
داشته باشند.مجید جوزاني دکتراي 
هنر و مدرس دانشگاه در رشته تئاتر 
است که به عنوان مدیر کل معاونت 
فرهنگي شهردار تهران و مدیرعامل 
خانه هنرمندان ایران فعالیت داشته 

است.

اعتراض پژوهشگران 
مسلمان به ممنوعيت انتشار 
»محمد رسول الله« در هند

هند  مهاراشترا  دولت  دیروز 
پخش  شدن  ممنوع  درخواست 
رسول الله«  »محمد  فیلم  آنلاین 
و  کرد  مطرح  را  مجیدی  مجید 
حالا محققان و چهره های آکادمیک 
تصمیم  این  به  شدت  به   مسلمان 

انتقاد کرده اند.
این فیلم مجیدی که در سال 
از  است  قرار  شد،  ساخته   ۲۰۱۵
جهانی  آنلاین  پلتفرم های  در  فردا 
فیلم  شود.  منتشر  هند  جمله  از 
پیامبر  اولیه زندگی  داستان دوران 

را به تصویر می کشد.
مرکز  مدیر  مهندس  عرفان 
مطالعات جامعه و سکولاریسم هند 
این  پخش  ممنوعیت  درخواست 
فیلم را سانسور واضح خواند و آن 

را کوبید.
او گفت: »من مخالف هرگونه 
با  است  ممکن  هستم.  سانسور 
فیلم یا محتوای آن مخالف باشید 
هست.  اعتراض  برای  راه هایی  اما 
مثلًا شما می توانید شکایت کنید، 
درباره محتوای آن بحث کنید، به 
مردم آموزش بدهید یا در خیابان ها 

اعتراض کنید.«
این پژوهشگر مسلمان اضافه 
فیلم  کردن  ممنوع  فکر  »اما  کرد: 
غلط است و چند بار در گذشته به 

وقوع پیوسته است.«
و  نویسنده  مقدم  عبدالقادر 
این  هم  اسلامی  آثار  پژوهشگر 
مسأله را زیر سوال برد که اگر فیلم 
داستان زندگی پیامبر را به تصویر 
می کشد چرا افرادی دارند نسبت به 

آن اعتراض می کنند.
او گفت: »خیلی از مسلمانان 
رسول الله  محمد  زندگی  به  نسبت 
می تواند  این  و  ندارند  آگاهی 
الهام بخش آن ها باشد. بین قرن های 
هفدهم و سیزدهم، عرب ها با الهام 
از درس های پیامبر از نظر فرهنگی، 
اقتصادی و علمی پیشرفت کردند. 
ممنوع  را  بت ها  پرستش  اسلام 
می کند اما هیچ مشکلی با صحبت 
کردن یا به نمایش گذاشتن زندگی 

پیامبر ندارد.«
یک  سردبیر  ارزو  سرافراز 
را  بحث ها  این  زبان  اردو  روزنامه 
غیرضروری خواند و اعتراض نسبت 

به فیلم را زیر سوال برد.
تاریخ  فیلم  »آیا  گفت:  او 
می کشد؟  تصویر  به  اشتباه  را 
کند  تماشا  را  فیلم  باید  اول  آدم 
به  باشد.  داشته  اعتراض  بعد  تا 
از  پنلی  فیلم،  ممنوعیت  جای 
درباره  را  نظرش  باید  متخصصان 
آن بدهد و اگر صحنه ای باشد که 
صحنه  آن  باشد  اعتراض  آن  به 

حذف بشود.«

عضو شورای برنامه ريزی محتوايی المپياد فيلمسازی نوجوانان:

المپیادخوبدیدنرابهنوجوانانیادمیدهد

سمفونی های خاك گرفته يک »اركستر«

 حسرتی كه بر دل »تهران« ماند!

المپیاد  برنامه ریزی محتوایی  عضو شورای 
فیلمسازی نوجوانان گفت: این المپیاد، بستری 
مناسب برای مطالعه تغییرات نسلی و اجتماعی 

در ایران است.
جشنواره  اطلاع رسانی  ستاد  گزارش  به 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، »داود 
ضامنی« در ارزیابی خود از سومین دوره المپیاد 
مدیریت  نظر  از  المپیاد  دوره  سومین  گفت: 
سطح  دبیرخانه،  به  رسیده  آثار  تعداد  اجرا، 
به  را  ارزشمندشان  تجربه های  که  منتورهایی 
رضایت  نهایت  در  و  کردند  منتقل  نوجوانان 
شرکت کنندگان، به نسبت دوره های قبل، رشد 
کیفی خیلی خوبی داشت که این مساله توقعات 

را برای دوره چهارم المپیاد بالا برده است.
برنامه ریزی  شورای  اعضای  نظر  افزود:  او 
محتوایی المپیاد چهارم این بود که تغییراتی در 
محورها و موضوعات المپیاد باید صورت پذیرد 
و به همین دلیل امسال چهار محور در فراخوان 
پرسش،  یک  طرح  با  تا  شده  تلاش  و  آمده 
به  علاقه مند  نوجوانان  هنری  ذوق  و  خلاقیت 
نوجوانان  و  شود  تحریک  المپیاد  در  شرکت 
می توانند با ساخت فیلم یا نگارش ایده ، به یکی 

از این سوالات پاسخ خلاقانه بدهند.
اثر  درباره  دانشگاه  استاد  و  پژوهشگر  این 
نوجوانان  بر  فیلم سازی  المپیادهای  کارکردی 
از  رویداد  این  دستاوردهای  من  نظر  از  گفت: 
جامعه شناسی  حتی  و  تربیت  و  تعلیم  منظر 
تربیتی  اثر  است.  مطالعه  قابل  فرهنگی، خیلی 
این المپیاد ده ها سال بعد در زندگی، هویت و 
با آن، خود را نشان  شخصیت نوجوانان درگیر 

می دهد.
سوم  المپیاد  دستاوردهای  به  اشاره  با  او 
گفت: المپیاد باعث شد دو نسل با هم به مدت 
با هم  رؤیاهایشان  از  و  یک هفته گفتگو کنند 
بین نسل  ارتباط سازنده  این یک  بزنند.  حرف 
نوجوان  و  کودک  سینمای  کهنه کار  فیلمساز 
و  فیلمسازی(  سال  چهل  به  نزدیک  تجربه  )با 
نسل نوجوان امروز ایرانی )که هر کدام از یکی 
اقلیم های مختلف در  با  و  ایران  نقاط  اقصی  از 

المپیاد شرکت کرده بودند( ایجاد کرد.
 بيش از آنكه به نوجوانان ياد دهيم، از آنها 

آموختيم
محتوایی  برنامه ریزی  شورای  عضو 
چهارمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران در 
در  امروز  ما  داشت:  اظهار  گفت وگو  این  ادامه 

برخی صاحبنظران کشور  وضعیتی هستیم که 
از »مرگ مدرسه« صحبت می کنند. مدرسه ای 
که قرار بود هم در آن آموزش انجام پذیرد، هم 
به  امروز  نوجوان…  هویت یابی  هم  و  پرورش 
جایی رسیده ایم که از توان سینما برای تربیت 
بچه ها کمترین کمک گرفته می شود. علت این 
است که در طرح تحول تعلیم و تربیت به این 
آموزش  ساختار  است.  نشده  پرداخته  موضوع 
ابزار  یک  عنوان  به  را  سینما  نیز  ما  پرورش  و 
جدی آموزش باور ندارد. از طرفی معلم های ما 
از  تدریس شان  روش های  در  تا  ندارند  حوصله 
تکنیک های سینما بهره بگیرند. بین فیلم دیدن 
و فیلم ساختن خیلی تفاوت هست. اینکه یک 
نوجوان بتواند با یک دوربین یا حتی یک موبایل 
ساده، ایده و تخیل خودش را به تصویر بکشد 
خیلی مهم است و جای این نوع تعلیم و تربیت 

در مدارس ما خالی است.
گذشته  سال  من  افزود:  کارشناس  این 
برای  نوجوانان  که  را  ایده هایی  تمام  تقریباً 
داوری  از  جدا  خواندم.  بودند،  فرستاده  المپیاد 
این  کرد؛  جلب  را  من  نظر  نکته  یک  ایده ها، 
برای  بودند  خوبی  منبع  رسیده،  ایده های  که 
این که بفهمیم نوجوان ایرانی در سال ۱398، 
می کند؟  فکر  چیزهایی  چه  به  رویاهایش  در 
تخیل  در  غایب  سوژه های  و  حاضر  سوژه های 
ایرانی  نوجوان  هستند؟  چه  ایرانی  نوجوان 
جامعه، همسایه،  خانواده،  مورد  در  تخیلی  چه 
دیگری، نظم اجتماعی، پدر، مادر، خواهر، برادر، 

دوست، مدرسه، زندگی و … دارد؟

المپیاد فیلمسازی  داود ضامنی ادامه داد: 
به  علاقه مند  که  کسانی  برای  ایران  نوجوانان 
ایران  در  اجتماعی  و  نسلی  تغییرات  مطالعه 
است.  خوبی  بسیار  محمل  و  بستر  هستند، 
منتورها  و  محتوایی  شورای  در  دوستان  تمام 
آنکه  از  بیش  گفتند  خودشان،  اذعان  به  هم 
یکی  آموختیم.  آنها  از  دهیم،  یاد  نوجوانان  به 
آن  خلال  در  که  هنری  رویدادهای  معدود  از 
افراد  تقسیم  طبقاتی،  جنسیتی،  تبعیض  هیچ 
به تهرانی – شهرستانی و حتی تقسیم قومیتی 
بود.  نوجوانان  فیلمسازی  المپیاد  نیفتاد،  اتفاق 
این ها سویه هایی از المپیاد سال گذشته بود که 

بیش از بخش های دیگرش نمود داشت.
 المپياد قرار نيست نخبگان فيلمسازی را از 

بين نوجوانان كشور برگزيند
المپیاد  برنامه ریزی محتوایی  عضو شورای 
اثرگذاری  درباره  ایران  نوجوانان  فیلمسازی 
شیوه منتورینگ دوره سوم اظهار داشت: وقتی 
از لابه لای  از منتورها مطرح شد،  ایده دعوت 
برای  شاخص هایی  خارجی  و  داخلی  منابع 
شایستگی و انتخاب منتور مناسب برای المپیاد 
دوستان  از  بعضی  نهایت  در  کردم.  استخراج 
کسانی  بین  از  باید  المپیاد  در  منتور  گفتند 
انتخاب شود که بچه ها با او خاطره داشته باشند 
به یک هدف  نوجوانان  برای  و »خاطره سازی« 
از آن  بدل شد که فکر می کنم بخشی  آرمانی 
حاضر  نوجوانان  و  شد  محقق  سوم  المپیاد  در 
گذاشتند.  صحه  مسأله  این  بر  هم  المپیاد  در 
به نظرم یکی از نقاط قوت المپیاد سوم حضور 

منتورهای شاخص در کنار بچه ها به مدت یک 
برومند،  مرضیه  درخشنده،  پوران  و  بود  هفته 
ایرج طهماسب، کامبوزیا پرتوی و … یک هفته 
خاطره ساز برای نوجوانان رقم زدند. البته اگرچه 
برخی از منتورها در مقام کارگردان یا نویسنده 
بسیار صاحب تجربه هستند، اما منتورینگ برای 
مهارت،  دانش،  نیازمند  نوجوانان  فیلمسازی 
لزومآً  که  است  خاصی  تخصص های  و  توانایی 
یک فیلمساز سینمای کودک ممکن است واجد 

همه آنها نباشد.
ضامنی در ادامه گفت: برای بهبود کیفیت 
در  شرکت  به  علاقه مند  نوجوانان  کارهای 
می خواهم  آنها  از  نوجوانان،  فیلمسازی  المپیاد 
خوب ببینند، خوب بخوانند، خوب گوش دهند 
نخبگان  نیست  قرار  المپیاد  بنویسند.  خوب  و 
برگزیند.  کشور  نوجوانان  بین  از  را  فیلمسازی 
خوب  تدریجی،  صورت  به  می خواهد  بلکه 
دیدن و سینمایی دیدن موضوعات زندگی را به 

نوجوانان یاد دهد.
كرونا نگرش و سبک زندگی نوجوانان را 

تغيير خواهد داد
مسأله  به  پرداختن  درباره  پژوهشگر  این 
فراخوان  محورهای  از  یکی  عنوان  به  کرونا 
چهارمین دوره المپیاد گفت: گمان نمی کنم در 
این چند سال گذشته موضوعی به اندازه کرونا 
ذهن،  قطعاً  کرونا  باشد.  فراگیر شده  در جهان 
را تغییر  نگرش و سبک زندگی تمام نوجوانان 
حل  بر  مقدم  کرونا  فهم  نظرم  به  داد.  خواهد 
مساله کرونا است. بنابراین باید به سهم هنر و 

هنرمندان در حل مسأله کرونا فکر کرد.
با  می رسد  نظرم  به  گفت:  پایان  در  او 
نوجوانان  برای  کرونا  که  محدودیت هایی  همه 
کرده،  ایجاد  المپیاد  در  شرکت  به  علاقه مند 
امسال هم به لحاظ تعداد و هم به لحاظ سوژه 
فیلم ها و ایده های بسیار بهتر و بیشتری نسبت 
و  می رسد  جشنواره  دبیرخانه  به  قبل  سال  به 
علاقه مند  و  فیلمساز  نوجوانان  می زنم  حدس 
فیلم هایی  با  امسال  المپیاد،  این  در  به شرکت 
که خواهند ساخت تلخ کامی های کرونا را برای 
با  امیدوارم  کرد.  خواهند  تلطیف  کمی  مردم 
کرونا،  با  مبارزه  ملی  ستاد  دستورالعمل های 
شرایط به گونه ای پیش برود که امکان برگزاری 
شرایط  هم  اگر  شود.  فراهم  المپیاد  حضوری 
خود  غیرحضوری،  برگزاری  تجربه  نداد،  اجازه 

می تواند یک تجربه جدید باشد.

سرگذشت پرفراز و نشیب فعالیت های موسیقایی در کشورمان 
همواره تحت تأثیر خط مشی سیاسی و فرهنگی دولت های مختلف 
گزارش ها،  چارچوب  در  که  می شود  و  شده  زیادی  تغییرات  دچار 
قرار  واکاوی  مورد  پژوهشی-رسانه ای  مختلف  نوشتارهای  و  مقالات 
تقویم  در  اتفاقات  و  رویدادها  از  برخی  اما  مقاطعی  گرفته اند.در 
تحولات موسیقی ایران به ثبت رسیده اند که بانیان و طراحان شان با 
اطمینان خاطر و انرژی فراوان درباره آن ها سخن می گفتند، گویی 
در مدت زمانی کوتاه قرار است تمامی اتفاقات و رویدادها مرتبط با 

حوزه موسیقی، تحت تأثیر آن فعالیت قرار بگیرد اما چنین نشد.
مجموعه ای که شکل گیری آن از سوی مدیریت وقت سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران، در برگیرنده صرف هزینه هایی هم 
پرداخت  نحوه  پیرامون  نه شفاف سازی  که  هزینه هایی  است.  بوده 
دستمزدها و بودجه های صرف شده برای آن شد و نه اساساً دستاورد 
در  مجموعه  این  موسیقی  بخش  برای  مناسبی  هنری  و  فرهنگی 

جهت ارتقا گوش شنیداری مخاطبان و شهروندان تهرانی داشت.
این  فعالیت های  روز شمار  از  روایتی منتخب  آنچه می خوانید 
ارکستر در کنار سایر ارکسترهای تعطیل شده شهرداری تهران در 
سال های اخیر است که تلاش شده یک بازنمایی از آنچه بر سر این 

مجموعه آمد باشد.
 برگزاری يک نشست پرهياهوی رسانه ای 

و وعده های آقای معاون
زمزمه های تشکیل ارکستر شهر تهران چند ماهی بعد از تعطیلی 
کامل ارکستر سازهای ایرانی وابسته به بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
به سازمان  ایام ورود محمود صلاحی  مطرح شد. می توان گفت در 
فرهنگسراها  در  موسیقی  تعطیلی  تهران  شهرداری  هنری  فرهنگی 
شکسته شد و مسئولان این نهاد استراتژیک زیر مجموعه شهرداری 

تهران اعلام موجودیت ارکستر شهر تهران را اعلام کردند.
یازدهم  شنبه  سه  روز  که  بود  فکری  ایده  و  اساس  همین  بر 
خردادماه سال 9۵ هیاتی متشکل از امیر عبدالحسینی معاون هنری 
وقت سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران، بابک ربوخه مدیر امور 
موسیقی سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران، اسماعیل تهرانی 
حمید  منتظری،  هادی  کیایی،  میلاد  تهران،  شهر  ارکستر  رهبر 
فنی  اعضای شورای  از  فیروزی  و محمد  میرجلالی  متبسم، شهرام 
ارکستر شهر تهران بعد از چند گفتگوی رسمی که از طریق رسانه ها 
انجام شده بود از جزییات تشکیل ارکستر شهر تهران سخن گفتند.

امیر عبدالحسینی در این نشست بیان کرد: فعالیت های ارکستر 
شهر تهران به شکل یک مجموعه حرفه ای است. این ارکستر فصل 
شهر  هنری  فرهنگی  سازمان  موسیقایی  فعالیت های  در  جدیدی 
تهران است که امیدواریم آینده درخشانی هم داشته باشد. برگزاری 
فنی  شورای  با  متعدد  کاری  جلسه   ۲۵ از  بعد  خبری  نشست  این 
ارکستر شهر تهران بوده است و مطمئن باشید در این چند ماه ما در 
همه موارد اداری و حقوقی ارکستر شهر تهران نیز صحبت کرده ایم 
که ساز و کار ما بر چه مبنایی باشد تا شاهد انحلال ارکستر نباشیم. 
ما حتی اسم این ارکستر را منتسب به شهرداری ننوشتیم تا اثبات 

کنیم کار ما بیشتر جنبه حمایتی است.
اسماعیل تهرانی هم به تعطیلی ارکستر سازهای ایرانی اشاره 
کرد و گفت: تیرماه 9۴ بود که ارکستر سازهای ملی ایران یک بار 
بار بدون هیچ زمینه ای در تالار وحدت تهران روی  و برای آخرین 
صحنه رفت و متأسفانه با توجه به اینکه از اقبال چندانی برخوردار 
همت  به  بار  این  اما  شد  خاموش  اجرا  یک  از  بعد  چراغش  نشد، 
مدیران سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران از جمله آقایان بابک 
ربوخه، امیر عبدالحسینی و محمود صلاحی از من خواسته شد که 
این ارکستر را مجدداً با نام »ارکستر شهر« راه اندازی کنم و امیدوارم 
این فضا ادامه داشته باشد و این چراغ و سقف همچنان برای جوانان 

این مملکت روشن باشد.
در حالی که با برگزاری این نشست رسانه ای، وعده هایی مبنی 
بر اجرای رسمی ارکستر شهر تهران در چارچوب برگزاری جشنواره 
در  باشکوه  افتتاحیه  مراسم  برپایی یک  و  فجر  موسیقی  بین المللی 

تالار شهید آوینی فرهنگسرای بهمن تهران در اسفند ماه سال 9۵، 
انتظار می رفت ارکستر شهر تهران فعالیت های موثری را در عرصه 

ارکسترها انجام دهد اما گویا اتفاقات دیگری در راه بود.
برگزاری اولين كنسرت اركستر شهر تهران در فرهنگسرای بهمن

روز شنبه چهاردهم اسفند ماه ۱39۵ بود که بعد از هیاهوهای 
تهران  شهر  ارکستر  کنسرت  اولین  شد،  ایجاد  که  رسانه ای  فراوان 
به رهبری اسماعیل تهرانی با حضور رییس سازمان فرهنگی هنری 
شهرداری تهران، مدیرکل دفتر موسیقی وزارت ارشاد و تعدادی از 
هنرمندان در مرکز همایش های بین المللی شهید آوینی فرهنگسرای 

بهمن تهران پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
امور موسیقی سازمان فرهنگی هنری  بابک ربوخه مدیر وقت 
روند  از  گزارشی  ارائه  برنامه ضمن  این  ابتدای  در  تهران  شهرداری 
تشکیل ارکستر شهر تهران و تقدیر از حمایت های محمود صلاحی 
رییس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران در تشکیل ارکستر 
شهر تهران بیان کرد: هدف از تشکیل »ارکستر شهر« این است که 
با آداب  تا  یک نگاه را در میان موسیقیدان های جوان جا بیندازیم 

نوازندگی بیشتر آشنا شوند. به هر حال مدتی است توجه 
موسیقی  مختلف  عرصه های  در  پیشکسوتان  حضور  به 
تهران  شهر  ارکستر  مجموعه  در  ما  که  شده  کمرنگ 
تلاش کردیم با در کنار هم قرار دادن دو نسل جوان و 
پیشکسوت فضایی را فراهم کنیم که اتفاقات خوبی برای 
این فضا بیفتد. البته این چینش ابتدا ما را با چالش هایی 
مواجه کرد ولی کم کم این قضیه جا افتاد و امشب شما 
شاهد خواهید بود این دو نسل کنار هم چگونه می نوازند 
امشب  من   ]…[ می برید.  لذت  آنها  اجرای  از  شما  که 
می خواهم از حضور مردی تشکر کنم که در این دو سالی 
که در سازمان فرهنگی هنری بوده، من و تمام دوستانم 
هستید  این  شاهد  که  طوری  به  است  کرده  حمایت  را 
که دو جشنواره بزرگ و بین المللی »پیامبر مهربانی« و 
برنامه های تخصصی موسیقی برگزار شده است و امشب 

هم ارکستر شهر را اینجا با حضور شما کلید زده ایم.
در  هم  تهران  شهر  ارکستر  رهبر  تهرانی  اسماعیل 
از مسئولان سازمان فرهنگی  تقدیر  با  این مراسم  ادامه 
هنری شهرداری تهران در راه اندازی ارکستر توضیح داد: 
بذر این ماجرا در اسفندماه 9۴ پاشیده شده است. زمانی 
که بابک ربوخه به من گفت که قصد چنین کاری را دارند 
و جلسات متعددی را هم در این مورد برگزار کردند، از 
آنجایی که من زیاد به این ماجرا امیدوار نبودم، اواسط 
سال به ربوخه گفتم این ارکستر را فراموش کند. ربوخه 
به من گفت که چرا؟ گفتم حاشیه ها تو را اذیت خواهند 
کرد. در نهایت ایشان برنده شد و من شکست خوردم و 
بسیار  اینجا  در  و حضورم  که خوردم  از شکستی  امروز 

خوشحال هستم.
رهبر ارکستر شهر تهران که نمی دانست قرار است 
در آینده نزدیک همان بلایی که بر سر دیگر ارکسترهای 
بیاید،  ارکستر هم  این  بر سر  نیمه تمام کشورمان آمد، 
ادامه داد: اواخر آذرماه سال 9۵ اولین تمرین روی صحنه 
رفت و تا به امروز ۱۷ جلسه تمرین داشته ایم. البته من 
برای اعضای ارکستر به شخصه ترجیح دادم فراخوان داده 
شود چرا که معتقد بودم شاید در کوچه و پس کوچه های 
این شهر یا شهرهای دیگر نوازنده ای باشد. به هر حال من 
دو آرزو دارم. یکی اینکه امیدوارم این ارکستر تداوم پیدا 
داشته ایم  احوالی  مریض  سیکل  یک  همیشه  زیرا  کند. 
که در آن از »آ« به »ب« حرکت کرده ایم و دوباره این 
مسیر تکرار شده است و هیچ وقت به مراحل بعد از »ب« 

نرسیده ایم.
این مرز و  امیدوارم تمام شهرداری های  افزود:  وی 
بوم کاری که شهرداری تهران و سازمان فرهنگی هنری 

انجام داده است را برای خود الگویی قرار دهند. ما جوانان با استعداد 
کم نداریم. ما در کشور 8۰ میلیونی فقط دو عدد و نصفی ارکستر 

داریم و این اصلًا خوب نیست.
خیر  ضمن  هنری  فرهنگی  سازمان  رییس  صلاحی  محمود 
مقدم به مهمانان حاضر در مراسم گفت: ما در زمینه تشکیل ارکستر 
کوتاهی داشته ایم برای همین در یک جلسه از چهارشنبه های هنر 
تا  کردیم  درخواست  ایشان  از  بوده ایم  تهرانی  استاد  خدمت  که 
ارکستر را راه بیاندازند، ما هم کمک می کنیم و امروز دیدید که راه 
افتاد و قطعاً سازمان فرهنگی هنری حمایت می کند تا این جریان 

ادامه داشته باشد.

یک فنجان چای داغ
مصائب كرونايی سينماگرانی كه »صنف« ندارند

 چشم انداز روشنی نیست!
درباره  مهر  خبرنگار  با  گفتگو  در  سینما  فیلمبردار  حدادی  محمد 
به  بلندی  مستند  فیلمبرداری  اخیراً  گفت:  خود  فعالیت های  جدیدترین 
پایان رسانده ام که به زودی کارهای پست  به  کارگردانی مهدی گنجی را 
پروداکشن آن هم به پایان می رسد، البته هنوز نامی برای این اثر انتخاب 
نشده است. ضمن اینکه فیلمبرداری یک اثر سینمایی با نام »نام خانوادگی« 
پایان رسانده ام که در آخرین  به  را هم  برادرم علی حدادی  به کارگردانی 
مراحل فنی به سر می برد. این فیلم یک اثر درام اجتماعی-خانوادگی است 
که درگیری ۲ خانواده بر سر ازدواج را به تصویر می کشد که کمی مایه های 

کمدی هم دارد.
آثار  توانسته ام فیلمبرداری  تنها  ایام کرونایی  این  وی عنوان کرد: در 
کوچک و کوتاه را انجام بدهم. کار کارهای بزرگ یا متوقف است و یا به طور 
کلی منتفی شده اند. با این وجود قرار است کار فیلمبرداری چند فیلم کوتاه 
باعث شده است تعداد پروژه ها  از سر بگیریم. کرونا  را در چند روز آینده 
کاهش پیدا کند. گرانی هم که به این شرایط بحرانی ضریب داده، از سوی 
دیگر هزینه های زندگی بالا رفته اما افراد مطابق با آن نمی توانند دستمزد 

بدهند و عمده مشکلات از همین جا ناشی می شود.
پیدا  کاهش  پروژه ها  تعداد  البته هرچند  افزود:  فیلمبردار سینما  این 
کرده اما این اتفاق برای من چندان محسوس نبوده است چون بیشتر خودم 
نپذیرفته ام که در آثار حضور داشته باشم. به هر حال وضعیت بیماری به 
گونه ای است که نه تنها به خاطر خودمان بلکه به خاطر اطرافیان مان هم 

نمی توانیم با خیال راحت به کار بپردازیم.
دستياران عضو هيچ صنفی نيستند!

حدادی در بخش دیگر صحبت هایش اظهار کرد: با شیوع کرونا و زمانی 
خانه  اعضای  از  برخی  به  و شهرداری  خانه سینما  بیکار شدند،  برخی  که 
سینما کمک معیشتی کردند اما حتی همین کمک ناچیز هم شامل حال 
خیلی از عوامل پشت صحنه مثل دستیاران که عضو هیچ صنفی نیستند، 
آنها  از  حمایتی  هیچ  نیستند،  صنف  عضو  اینکه  دلیل  به  دستیاران  نشد. 
برای آن ها  این در حالی است که کار هم  اوضاع بدتری دارند  نمی شود و 

کمتر است.
افزود: وقتی من به عنوان فیلمبردار کمتر سر کار می روم، گروه  وی 
واقعاً  می کنند.  کسب  درآمد  کمتر  و  می شوند  کار  مشغول  کمتر  هم  من 
نمی دانم چگونه می شود اطلاعاتی جمع کرد تا کسانی که در این صنعت 
کار می کنند اما عضو صنفی نیستند شناسایی و از آنها حمایت کرد. به هر 
حال این مسأله را ما به طور عمده در کشور داریم و این افراد هیچگاه زیر 
یک چتر واحد قرار نمی گیرند و جایی آن ها را به رسمیت نمی شناسد. برای 
مثال من بیشتر به عنوان فیلمبردار آثار مستند شناخته می شدم و می شوم 
ولی اگر عضو انجمن فیلم کوتاه ایران نبودم، حتی این حمایت از من هم 

صورت نمی گرفت با اینکه در این فضا آثار زیادی دارم.
حدادی تأکید کرد: حتی مشاغلی مثل فیلمبرداری مستند که کاملًا 
و ممکن است  دارند  برخی در آن تخصص  و  یک شغل محسوب می شود 
کمتر در فضاهای دیگر کار کنند، به رسمیت شناخته نمی شود دیگر باید 
وضعیت افرادی را که دستیار فیلمبردار، لباس، صحنه و… هستند، دریافت 

که واقعاً اوضاع وحشتناکی دارند.
این  داد:  توضیح  صبح«  دم  »رویاهای  سینمایی  فیلم  فیلمبردار 
باید  بربخوریم،  معضلاتی  چنین  به  اینکه  از  قبل  است.  ریشه دار  مسأله 
بیمه  باشیم. مثل خیلی های دیگر که زندگی می کنند،  به آن فکر کرده 
چه  که  می شوند  متوجه  تازه  می شوند  بیماری  دچار  وقتی  اما  نیستند 
اشتباهی کرده اند. ما هم در همین وضعیت هستیم به نظرم اتفاقی مانند 
برخی  فکر  باید خیلی پیش تر  واقف می کند که  نکته  این  به  را  ما  کرونا 

را می کردیم. مسائل 
وی افزود: حالا دیگر برای هر حمایتی خیلی دیر است. برای مثال 
اساساً حتی مشاغل مرتبط با سینمای مستند که آدم های خبره دارد ولی 
افراد  نیستند.  برخوردار  حمایتی  شرایط  این  از  نیستند،  عضو  جایی  در 
زیادی تدوینگر مستند هستند اما در صنف تدوین گران، مستندسازان یا 

است. این وحشتناک  و  نیستند  تهیه کنندگان سینما عضو 
تنها نرخ يارانه ثابت مانده است!

حدادی اظهار کرد: از سوی دیگر واقعاً چشم انداز روشنی برای پایان این 
بیماری وجود ندارد و این شرایط را بدتر می کند البته نباید تنها سینماگران 
را دید خیلی از مردم درگیر مشکلات معیشتی هستند که از قبل از هیچ 

حمایتی برخوردار نبوده اند.
این فیلمبردار سینما ادامه داد: چندی پیش به این فکر می کردم که 
این نفتی که در همه این سال ها به فروش رفته، برای این ملت و یک صنعت 
ملی است، چرا نباید صرف افرادی شود که در این کشور کار می کنند و حتی 
مالیات هم می دهند. کشوری که روی این نفت خوابیده اصلًا لازم نیست در 
برخی چیزها مالیات بدهد. ما این نفت را دودستی به دولت می دهیم که به 
نمایندگی از ما بفروشد و خرج مملکت کند اما به قدری بدنه دولت حجیم 
است که تنها دستمزد کارمندان را می دهد به جای اینکه به تک تک آدم های 
این مملکت بپردازد، به آنها اهمیت بدهد و عدالت و انصاف را درباره همه 
آنها رعایت کند فقط کارمندپروری می کند مدام هم شعار خصوصی سازی 

می دهند ولی هیچ اتفاقی نمی افتد.
وی در پایان گفت: در این سال ها تنها نرخ یارانه ثابت مانده است! رقم 
فعلی این یارانه را اگر با قیمت ارز در سال های ابتدایی اعطای آن مقایسه 
امروز غیرمنطقی و غیرمعقول  یارانه  کنید متوجه می شوید که چقدر رقم 

است.
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